
Protokół Nr XXXVII/18 
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 28 lutego 2018 r. na godz. 1400.

Numery podjętych uchwał:

1. XXXVII/557/2018 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.
2. XXXVII/558/2018 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
3. XXXVII/559/2018 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
4. XXXVII/560/2018 w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej
                                Policji w Raciborzu.
5. XXXVII/561/2018 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności
                                nieruchomości położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Głubczyckiej.
6. XXXVII/562/2018 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu
                                położonej w Raciborzu przy ul. Hugo Kołłątaja.
7. XXXVII/563/2018 w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste
                                działek budowlanych, położonych w Raciborzu przy ulicy Tęczowej.
8. XXXVII/564/2018 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonych w Raciborzu 
                                w obrębach: Starawieś i Ocice Górne.
9. XXXVII/565/2018 w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności 
                                za pobyt w ośrodkach wsparcia.
10. XXXVII/566/2018 w sprawie realizacji projektu „Společná CZ-PL organizace kulturních
                                aktivit dvou největších měst Euroregionu Silesia/Wspólna organizacja
                                CZ-PL działalności kulturalnej dwóch największych miast Euroregionu
                                Silesia” w ramach programu INTERREG V-A REPUBLIKA CZESKA
                                – POLSKA.
11. XXXVII/567/2018 w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych oraz warunków 
                                i zasad korzystania z przystanków komunikacyjnych, których
                                właścicielem lub zarządzającym jest Miasto Racibórz.
12. XXXVII/568/2018 w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji sieci 
                                i urządzeń wodociągowych i kanalizacyjnych na lata 2019-2021 
                                na terenie Miasta Racibórz.
13. XXXVII/569/2018 w sprawie przyjęcia planu dofinansowania form doskonalenia
                                zawodowego nauczycieli, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania
                                opłat za kształcenie pobieranych przez szkoły wyższe lub zakłady
                                kształcenia nauczycieli oraz specjalności i form, na które
                                dofinansowanie jest przyznawane dla nauczycieli zatrudnionych 
                                w placówkach oświatowych, dla których organem prowadzącym jest
                                Miasto Racibórz na 2018 rok.
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Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Bożena Jedynak – Turakiewicz
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Urszula Sobocińska
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak
 Naczelnik Wydziału Edukacji

Kultury i Sportu Robert Myśliwy
 Naczelnik Wydziału Gospodarki

Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska
 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Dorota Fleszer
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Radca Prawny Maciej Markowicz 
 Radca Prawny Piotr Janas
 
Ad. 1.  Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Miasta Henryk Mainusz otworzył sesję Rady Miasta Racibórz, 
stwierdzając, że na 23 radnych na sali jest obecnych 19, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał. Lista obecności odnosząca się do całego posiedzenia stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

Następnie przedstawił i poddał pod głosowanie wnioski Prezydenta Miasta o zmiany w 
planowanym porządku obrad zał. Nr 2: 
- wniosek o wycofanie z porządku obrad projektu Uchwały w sprawie ustalenia Statutu Żłobka w 
Raciborzu przy ul. Słonecznej 9 – pkt. 13,
- wniosek o ujęcie w porządku obrad dodatkowych następujących projektów uchwał:
1. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
2. Uchwała Nr XXXVII/569/2018 w sprawie przyjęcia planu dofinansowania form doskonalenia 

zawodowego nauczycieli, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za kształcenie 
pobieranych przez szkoły wyższe lub zakłady kształcenia nauczycieli oraz specjalności i form, 
na które dofinansowanie jest przyznawane dla nauczycieli zatrudnionych w placówkach 
oświatowych, dla których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz na 2018 rok.

Rada przy 19 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła 
wnioski przedstawione przez Przew. RM Henryka Mainusza, ustalając następujący porządek 
obrad (wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 3):
    

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad.
2. Przyjęcie protokołu z XXXVI sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Prezentacja wyników badawczych prowadzonych na terenie miasta w zakresie 

zanieczyszczenia powietrza atmosferycznego - Instytut Podstaw Inżynierii Środowiska 
Polskiej Akademii Nauk. 

4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
5. Bieżące utrzymanie czystości i porządku w mieście oraz utrzymanie i konserwacja terenów 

zieleni miejskiej.
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6. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.
1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

7. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
8. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Policji w 

Raciborzu.
9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności nieruchomości 

położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Głubczyckiej.
10. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej

w Raciborzu przy ul. Hugo Kołłątaja.
11. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste działek 

budowlanych, położonych w Raciborzu przy ulicy Tęczowej.
12. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 

umowy dzierżawy nieruchomości położonych w Raciborzu w obrębach: Starawieś i Ocice 
Górne.

13. Uchwała w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt          
w ośrodkach wsparcia.

14. Uchwała w sprawie realizacji projektu „Společná CZ-PL organizace kulturních aktivit dvou
největších měst Euroregionu Silesia/Wspólna organizacja CZ-PL działalności kulturalnej 
dwóch największych miast Euroregionu Silesia” w ramach programu INTERREG V-A 
REPUBLIKA CZESKA – POLSKA.

15. Uchwała w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych oraz warunków i zasad 
korzystania z przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest 
Miasto Racibórz.

16. Uchwała w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji sieci i urządzeń
wodociągowych i kanalizacyjnych na lata 2019-2021na terenie Miasta Racibórz.

17. Uchwała Nr XXXVII/569/2018 w sprawie przyjęcia planu dofinansowania form 
doskonalenia zawodowego nauczycieli, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat
za kształcenie pobieranych przez szkoły wyższe lub zakłady kształcenia nauczycieli oraz 
specjalności i form, na które dofinansowanie jest przyznawane dla nauczycieli 
zatrudnionych w placówkach oświatowych, dla których organem prowadzącym jest Miasto 
Racibórz na 2018 rok.

18. Interpelacje, zapytania i wnioski.
19. Zakończenie sesji.

Ad 2. Przyjęcie protokołu z XXXVI sesji Rady Miasta Racibórz.

 Przew.  RM Henryk  Mainusz poddał  pod głosowanie  Protokół  Nr  XXXVI/18 z  sesji  Rady
Miasta Racibórz z dnia 24 stycznia 2018 r.

Rada przy 19 głosujących radnych, 13 głosami za, 0 przeciw i 6 wstrzymującymi się przyjęła
Protokół Nr XXXVI/18 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 24 stycznia 2018 r. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 4. 

Ad 3. Prezentacja wyników badawczych prowadzonych na terenie miasta w zakresie
          zanieczyszczenia powietrza atmosferycznego - Instytut Podstaw Inżynierii    
          Środowiska Polskiej Akademii Nauk.
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 Przew. RM Henryk Mainusz powitał obecnych na sesji Prof. dr hab. inż. Mariannę Czaplicką
i  dr  Krzysztofa  Klejnowskiego  i  poprosił  o  zaprezentowanie  wyników  badawczych
prowadzonych na terenie miasta w zakresie zanieczyszczenia powietrza atmosferycznego przez
Instytut Podstaw Inżynierii Środowiska Polskiej Akademii Nauk.

 Pani Marianna Czaplicka przekazała, że instytut od wielu już lat prowadzi badania na stacji
w Raciborzu. W tym roku planuje się zaciśniecie szerszej współpracy z miastem Racibórz tak
aby móc pokazywać więcej parametrów opisujących jakość powietrza.

 Pan Krzysztof Klejnowski zaprezentował wyniki badań prowadzonych od 2010 roku w ramach
różnych projektów badawczych poświęconych  jakości  powietrza  na  którą  wpływ ma wiele
parametrów  m.in.  i  róża  wiatrów.  Dalej  przedstawił  średnioroczne  stężenia  pyłu  PM  2,5
w Raciborzu,  które ocierają się o polską normę, ustaloną na poziomie 25 µg/m3. Wskazał,
że jakość powietrza w Raciborzu nie odbiega od jakości powietrza w strefie Śląskiej. Dodał,
że  kluczowym  problemem  zanieczyszczenia  powietrza  jest  sezon  zimowy,  gdzie  mamy
do  czynienia  z  trzykrotnym wzrostem stężeń.  Zaleca  się  więc  dalsze  prowadzenie  działań
w zakresie  ograniczenia niskiej  emisji  tj.  spalania  paliw emitujących do atmosfery związki
węgla. Skan prezentacji stanowi zał. Nr 5 do protokołu. 

 Radny  Jan  Wiecha  zapytał  czy  ilość  zanieczyszczeń  istotnie  zmniejsza  się  z  roku  na  rok
i w jakim stopniu.  

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że tak jak pokazywał na planszach jest widoczny spadek
stężeń pyłów. Dodał, że wpływ na to w dużym stopniu mają również warunki atmosferyczne,
tj. czy zima jest ostra czy łagodna. Wskazał, że dla badań spadku zanieczyszczeń wykonuje się
analizy na zasadzie modelowania, które można zobaczyć na stronach WIOŚ. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że mimo bardzo wielu ciekawych informacji wielu mieszkańców
jest  tym tematem już  jednak  zmęczonych.  Zapytał  więc  czy  prowadzona  w  naszym kraju
edukacja  jest  właściwie  ukierunkowana.  Dodatkowo zapytał  o  przygotowane  unormowania
prawne i o przyszłość w tej dziedzinie. 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że przez wiele lat o jakości powietrza nie mówiło się
gdyż uważano, że głównym czynnikiem pogarszającym tą jakość jest przemysł. Gdy przemysł
padł to dopiero zaczęto zwracać uwagę, że to sektor bytowy oraz sektor komunikacyjny są
istotnymi źródłami zanieczyszczeń. Dalej wskazał, że dopiero w zeszłym roku zostało przyjęte
rozporządzenie  określające  standardy  dla  kotłów,  a  na  zachodzie  uczyniono  to  wiele  lat
wcześniej. Za niedługo ma zostać przyjęte rozporządzenie określające standardy jakościowe dla
paliw. W wielu zaś krajach dopuszcza się spalanie w obszarach miejskich tylko tzw. czystych
paliw.  Uznał,  że  połowa  zanieczyszczeń  wynika  również  z  tego,  że  nie  umiemy  palić
w piecach. Wskazał więc, że edukacja w tym względzie jest bardzo ważna, dobrze też jest
pokazywać  dobre praktyki.             

 Radny Leszek Szczasny wskazał, że wskaźniki średnioroczne są trochę uspakajające, niemniej
uznał, że zimą jest bardzo dramatycznie. Dalej zapytał o  wyniki badań w zakresie pyłu PM 10
oraz  stanowisko w stosunku  do organizowania  biegów na  powietrzu  w okresie  zimowym.
Dodatkowo  wskazał,  na  dane  w  Raciborzu  ze  strony  telemetria.tech,  które  w  wielu
przypadkach uspakajają ale czy tak jest na pewno. 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że wynika to z konstrukcji normy. Cały świat założył, że
istotną dla pyłu PM 2,5 jest norma średnioroczna, natomiast dla pyłu PM 10 stosuje się normę
dobową z dopuszczalną ilością dni z przekroczeniem normy. Problemem w okresie zimowym
jest  właśnie  przekroczenie  dopuszczalnej  ilości  dni  z  przekroczeniem  normy  dobowej.
W kwestii  badań pyłu PM 10 przekazał,  że badając pył PM 2,5 można jedynie oszacować
liczbę  dni  z  przekroczeniem.  W  kwestii  biegów  przekazał,  że  ktoś  kto  jest  świadomy
zagrożenia, to nie powinien ryzykować. Dalej uznał, że proponowanie biegania w masce też nie
jest dobrym rozwiązaniem, bo można się nabawić rozedmy płuc. Uznał, że w tym zakresie
należy  postępować  racjonalnie  i  każdorazowo  sprawdzać  jakość  powietrza  na  dostępnych
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portalach. W zakresie pomiaru stężeń zanieczyszczeń przekazał, że od poziomu emisji w tym
zakresie  ważniejsze  są  warunki  atmosferyczne,  np.  prędkość  wiatru,  czy  temperatura.
Po drugie wskazał, ze mierniki nisko kosztowe są miernikami optycznymi, które przy dużej
wilgotności  powietrza potrafią  zawyżać wyniki.  Natomiast  mierniki  referencyjne stosowane
przez  państwowa  sieć  mają  mechanizmy  wykluczające  efekt  wilgoci.  Dodał,  że  norma
europejska zakłada kalibrację każdego miernika na  miejscu w którym jest zainstalowany. 

 Radny  Franciszek  Mandrysz  zapytał  czy  posiadamy  wiedzę  na  temat  jakości  powietrza
u naszych południowych sąsiadów, gdzie forsowany był przez wiele lat projekt pozwalający
palić wszystkim przy założonym na kominie filtrze. 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że w chwili obecnej jest realizowany przez Politechnikę
Śląską  projekt  badania  skuteczności  wychwytywania  zanieczyszczeń  przy  wykorzystaniu
elektrofiltrów. Wskazał, że jest to sposób na usunięcie tylko pewnej części pyłów. Najbardziej
sprawne  są  urządzenia  katalityczne  do  dopalania  spalin  w  piecach  opalanych  drewnem
i w kominkach. Wskazał, że w elektrofiltrach ważne są własności elektryczne pyłów, bo tylko
zjonizowane  pyły  da  się  usunąć.  Natomiast  elektrofiltry  nie  usuną  zanieczyszczeń
chemicznych. Dodał, że takie instalacje kosztują w okolicach  2 - 3 tys. zł.  Uznał więc, że
w bilansie może okazać się, że piec gazowy będzie lepszym rozwiązaniem.          

 Prezydent  Miasta  Mirosław Lenk zapytał  czy stosowanie  dronów do badania  powietrza  to
warte uwagi rozwiązanie. 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że póki co drony jedynie straszą, gdyż ich pomiary nie są
miarodajne i wątpliwe wydaje się udowodnienie naruszenia prawa przy ich pomocy.  

 Przew. Henryk Mainusz zapytał czy jakaś alternatywą dla węgla może stać się tzw. błękitny
węgiel.

 Pan  Krzysztof  Klejnowski  przekazał,  że  wszystkie  parametry  paliw  zostaną  podane
w rozporządzeniu.  Paliwo te musi spełnić  wymogi tego rozporządzenia,  a  po drugie chyba
niewielu będzie na takie paliwo stać, bo póki co koszy wyprodukowania 1 tony przekraczało
1 tyś, zł. Dodał, że był to tylko projekt badawczy, a do samej produkcji jest jeszcze bardzo
daleko.  

 Pani  Marianna  Czaplicka  przekazała,  że  swego  czasu  w  Zabrze  prowadzony  był  roczny
program dofinansowania do zakupu tzw. paliwa bezdymnego dla jednej określonej dzielnicy.
Gdy skończyło  się  dofinansowanie  to  skończyło  się  również  palenie  paliwem bezdymnym.
Wszystko więc zależy od kosztów produkcji takich paliw.

 Przew.  RM  Henryk  Mainusz  zapytał  czy  jest  możliwość  wyliczenie  ile  zanieczyszczeń
pochodzi z pieców a ile od samochodów.      

 Pan  Krzysztof  Klejnowski  przekazał,  że  łatwo  to  zobaczyć  na  tabelach  rocznych  gdzie
w sezonie letnim mamy 1/3 zanieczyszczeń co w sezonie zimowym.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przytoczył informacje Raciborskiego Alarmu Smogowego na
temat jakości powietrza w Raciborzu. 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że materiał zawiera przekłamanie gdyż wyniki dla pyłu
PM 2,5 przykłada się do normy pyłu PM 10. Dalej podkreślił, że sytuacja w zimie nie była
znacząco inna od sytuacji w całym województwie śląskim. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk zapytał czy prowadzona w mieście od wielu lat wymiana
starych pieców na piece na gaz albo piece na ekogroszek pozwala na postawianie tezy,  że
dzięki temu powietrze jest lepsze. 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że przy takiej skali wymian pierwsze tego efekty powinny
być już widoczne, zwłaszcza gdy chodzi o wskaźniki organiczne. Dodał jednak, że nie należy
się  spodziewać  radykalnych  zmian.  Wskazał,  że  oprócz  takich  działań  w mieście  podobne
działania muszą odbywać się również w okolicznych gminach. Uznał, że problem nie dotyczy
pojedynczych  miast  ale  problem  dotyczy  całego  kraju.   Dalej  wskazał,  że  nawet  paląc
w kotłach 5 klasy nie pozbędziemy się siarki, a smog to są właśnie związki siarki w powietrzu.
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Rozwiązaniem więc jest stopniowe przechodzenie na czyste paliwa jakim jest gaz.   
 Radny Marcin Fica zapytał czy stacja na ul. Broniewskiego mogłaby stać się stacją w systemie

WIOŚ. 
 Pan Krzysztof  Klejnowski  przekazał,  że  w ramach państwowego monitoringu prowadzi  się

badania  na  wielu  rodzajach  stacji.  W  Raciborzu  mieści  się  klasyczna  stacja  podmiejska,
reprezentatywna dla dużego obszaru. Dodał, że z prowadzonych rozmów z Prezydentem Miasta
wynika możliwość relokacji  części  pomiarów na ul.  Rolną do stacji  PAN, która jest  bliżej
centrum miasta i będzie reprezentatywna dla miasta. Wskazał, że w tym wszystkim istotne są
też koszty. 

 Radna Anna Szukalska zapytała czy warto dotować piece 5 klasy i  na ile piece takie mają
wpływ na jakość powietrza. 

 Pan  Krzysztof  Klejnowski  przekazał,  że  na  pewno  piece  5  kategorii  są  lepsze  od  pieców
pozaklasowych. Zwrócił uwagę, że piece 5 klasy są takimi w momencie ich montowania, nie
wiadomo jednak jakimi są po 2 latach. Natomiast piece gazowe zawsze będą spełniały normy
emisyjne.  Chcąc  więc  eliminować  ilość  pyłów  trzeba  zachęcać  do  pieców  gazowych.
W  przypadku  pieców  5  klasy  trzeba  przewidzieć  natomiast  odpowiednie  mechanizmy
kontrolne. Dodał, że w wielu miastach początkowe dotacje były tylko do pieców gazowych,
jednakże w tym samym kierunku nie poszła polityka cenowa gazu.  

 Radna Zuzanna Tomaszewska w odniesieniu do cytowanego przez Prezydenta Miasta artykułu
poprosiła o przedstawienie normy dla pyłu PM 10 w połączeniu z dopuszczalną ilością dni
z przekroczeniem stężeń 

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że w artykule mylnie zestawiono normę dla pyłu PM 10
z  wynikami badań pyłu PM 2,5 , które są wykonywane na stacji w Raciborzu. 

 Radny Leszek  Szczasny przytoczył  artykuł  z  Gazety  Prawnej  p.  Marcina  Mizgalskiego  w
temacie  przemieszczania  się  smogu  jedynie  na  odległość  2  –  3  km,  po  których  smog  się
rozprasza. Dalej wskazał, że Racibórz będąc w kotlinie często przykryty jest taką przysłowiową
czapą. Dodatkowo zapytał czy prowadzone są badania w kierunku wpływu spalania śmieci na
jakość powietrza.  

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że pod taką inwersją następuje wymieszanie powietrza
w masie.  Dalej wskazał, że z analizy sytuacji smogowych w całym kraju wynika, że gdy takie
sytuacje występowały to obejmowały najczęściej obszar przekraczający powierzchnie jednego
województwa.  Wskazał,  że  smog  występuje  właśnie  wtedy  gdy  następuje  zamknięcie
zanieczyszczeń pod taką czapa inwersyjną i  sytuacja taka zmieni się dopiero gdy przyjdzie
wiatr.  W  kwestii  spalania  śmieci  przekazał,  że  pewne  badania  takie  były  prowadzone
w projekcie polsko – czeskim  w zakresie dioksyn. Jaka jest to jednak skala nie wiadomo, bo
nikogo nie stać na dalsze bardzo kosztowne badania.   

 Radny Marcin Fica przytoczył treść artykułu z Gazety Wyborczej w kwestii przewietrzania.
 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że te kwestie nie są do końca jednoznaczne. Dodał, że

kilka dużych miast były objęte specjalnym projektem w tym zakresie. Wskazał również, że
w obecnych  czasach  zbyt  łatwo  odchodzi  się  od  właściwych  standardów urbanistycznych.
Powodem są ceny gruntów oraz przyjmowanie zbyt małych obszarowo planów przestrzennych.

 Radny Leszek Szczasny przekazał,  że pytał  kiedyś o to Prezydenta Miasta i  w odpowiedzi
usłyszał, że u nas dba się o korytarze przewietrzania. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że z tego co się orientuje to u nas nie ma z tym
jakiś problemów, choć zaznaczył, że nie jest w tym względzie specjalistą.  

 Radny Tomasz Cofała przekazał, że w nawiązaniu do trwającej w mieście dyskusji na temat
czystego powietrza wystosował do WIOŚ zapytanie na temat celowości zaprzestania dotowania
pieców 5 klasy. W otrzymanej odpowiedzi inspektor WIOŚ napisał, że to niezrozumiałe wręcz
błędne  myślenie.  Kolejnym  pytanie  było  to  dotyczące  umiejscowienia  w  Raciborzu  stacji
WIOŚ. Otrzymana odpowiedź wskazuje, że nie ma uzasadnionej potrzeby umieszczania stacji
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w każdym mieście, ze względu na europejską metodologię określania stężeń.  
 Pan  Krzysztof  Klejnowski  przekazał,  że  stanowisko  inspektora  WIOŚ  jest  takie  jakie

reprezentuje rząd, a rząd ma określoną politykę w stosunku do węgla. Miasto może zaś mieć
inną  wizję.  Dodał,  że  Kraków  zdecydował,  że  tak  będzie  robił.  W zakresie  monitoringu
rozumie to  stanowisko, bo WIOŚ dysponuje określonymi środkami i kadrą i nie stać ich na
umieszczenie stacji w każdym mieście. Dodał, że samo mierzenie nic nie zmieni. 

 Radna Anna Szukalska zapytała czy w piśmie WIOŚ podano argumenty gdy chodzi o kotły
5 klasy.

 Radny Tomasz Cofała przekazał, że cytowane pismo zostawi Przew. RM aby nie przedłużać –
zał. Nr 6.

 Radny Marek Rapnicki zapytał co by doradził zostając np. prezydentem miasta. 
 Pan Krzysztof  Klejnowski przekazał,  że jego zdaniem polityka zmierzająca do zwiększenia

wykorzystania gazu jest właściwym kierunkiem. Ze względów społecznych nie da się jednak
od  razu  wyeliminować  obecnej  polityki  ale  musi  to  być  działanie  długofalowe.  Wskazał
również  na  to  aby programy dotacji  do  wymiany pieców łączyć  z  programami  dotacji  do
termomodernizacji budynków bo tylko wtedy efekt ekologiczny będzie pełny. Dodał, że bez
programów  rządowych będzie trudno podjąć właściwą decyzję więc zdaje się, że będzie to
problem następnej kadencji.  

 Radna Zuzanna Tomaszewska przytoczyła treść pisma, w którym powołuje się na pomiary pyłu
PM 10 na stacji w Raciborzu poprosiła więc o sprostowanie tych informacji.    

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że do 2010 r. stacja ta prowadziła pomiary pyłu PM 10,
od 2010 roku pomiary na tej stacji dotyczą jedynie pyłu PM 2,5 więc prawdopodobnie jest tutaj
jakaś pomyłka. 

 Radny Jan Wiecha podsumowując wypowiedzi uznał, że aby mówić o strategi ograniczenia
smogu  to  należy  wszelkimi  dostępnymi  krokami  odchodzić  od  spalania  węgla  i  drewna.
Dotowanie pieców 5 klasy jest więc rozwiązaniem na krótką metę.  

 Pan Krzysztof  Klejnowski  przekazał,  że  z  badań wynika,  że  aby wyeliminować substancje
organiczne z powietrza niezbędne jest stosowanie tylko czystego paliwa. Dodał, że wysoką
zawartością  substancji  organicznych  jest  powiązana  z  wysoką  zawartości  benzopirenu
w  powietrzu,  który  można  wyeliminować  jedynie  zaprzestając  spalania  paliw  stałych.
Wskazał, że przekroczenia benzopirenu w Polsce są 10 – krotnie wyższe niż w innych krajach
Europy.   

 Radny Leon Fiołka uznał, że warto przechodzić na gaz, niemniej zapytał czy jest szansa na to,
że ośrodki naukowe będą wywierać nacisk na rząd w celu obniżenia ceny, bądź poszczególnych
jej składników.

 Pan Krzysztof Klejnowski przekazał, że nie ma danych na temat udziału akcyzy w cenie gazu.
Dodał jednak że PGNiG stało się dużym graczem w walce ze smogiem. Zamysłem firmy jest
dostarczanie gazu nawet tam gdzie nie ma sieci o dużych ciśnieniach poprzez dostawy gazu
skroplonego, który byłby później rozprężany i rozprowadzany dalej, tzw. system wyspowy.  

 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  PGNiG  przejęło  naszą  ciepłownie  i  ma
nadzieję,  że  wkrótce  i  tam pojawią  się  piece  gazowe zamiast  węglowych.  Wskazał,  że  ta
ciepłownia dostarcza ciepło do 40 % mieszkańców miasta. Dalej przekazał, że Rada Miasta
jednogłośnie  udzieliła  poparcia  trybowi  powolnego  odchodzenia  od  dotowania  pieców  na
węgiel, uczyniono to poprzez zmniejszenie procentowej dotacji. Wcześniej dotacja do pieców
węglowych  5  klasy  i  dotacja  do  pieców  gazowych  była  taka  sama.  Obecnej  do  pieców
gazowych udziela się dotacji do 80 procent kosztów, a do pieców węglowych 5 klasy tylko 60
procent  kosztów. Na wniosek radnych powstaje  zespół,  który określi  kiedy zaprzestaniemy
dotowania pieców na węgiel. Dodał, że Rada w programie określiła również tą samą drogę dla
budynków  wielorodzinnych  przyjmując  10  letni  okres  na  wykluczenie  paliw  stałych
z  ogrzewania  mieszkań  w  budynkach  wielorodzinnych.  Uznał,  że  dobrze  by  było  aby  to
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współgrało z polityką państwa. 
 Przew. RM Henryk Mainusz podziękował gościom z Instytut Podstaw Inżynierii Środowiska

Polskiej Akademii Nauk i następnie zakończył przedmiotowy punk obrad. 

Ad 4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał 
Rady Miasta.

       
 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk przedstawił  bieżącą  realizację  uchwał  Rady  Miasta

i zarządzeń Prezydenta Miasta obecnej kadencji. Przedmiotowa informacja stanowi zał. Nr 7
do protokołu. Następnie odnosząc się jeszcze do zakończonej prezentacji przekazał, że chodziło
w tym o to aby pokazać, że w Raciborzu też mierzy się systematycznie stężenia pyłu PM 2,5
od 2011 roku. Dodatkowo przekazał, że zamierza się zwiększyć zakres badań o pomiar pyłu
PM 10 i PM 1, a stację zlokalizowaną przy ul. Broniewskiego przenieść na ul. Rolną bliżej
centrum miasta. Następnie przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji
zadań między sesjami.  Lista  omówionych wydarzeń wraz  z  planem obchodów 100 – lecia
odzyskania niepodległości oraz wykazem inwestycji i remontów przewidzianych do realizacji
w 2018 r. stanowi zał. Nr 8 - 10 do protokołu.

 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak przekazał, że zgodnie z ustawa z dnia 11 stycznia 2018 r. o
zmianie  niektórych  ustaw  w  celu  zwiększenia  udziału  obywateli  w  procesie  wybierania,
funkcjonowania i kontrolowania niektórych organów publicznych na radzie miasta spoczywa
obowiązek dokonania nowego podziału miasta na okręgi wyborcze oraz dokonania podziału
miasta  na  stałe  obwody głosowania.  Aby dokonać  podziału  miasta  na  okręgi  wyborcze  z
zachowaniem w miarę możliwości granic okręgów jakie obowiązywały do 2012 r. proponuje
się  dokonać  przesunięcia  obwodów  głosowania  przyjmując  jedną  z  dwóch  poniższych
propozycji:
1) propozycja polegająca na przesunięciu obwodu głosowania Nr 8 z okręgu II do okręgu III.

Dodatkowo dokonanie zmian granic obwodu Nr 8, Nr 6 i Nr 2,
2) propozycja polegająca na przesunięciu obwodu głosowania Nr 22 z okręgu II do okręgu I.

Dodatkowo dokonanie zmian granic obwodu Nr 8, Nr 6 i Nr 2. 
Dalej  przekazał,  że  Prezydent  Miasta  na  marcowej  sesji  będzie  rekomendował  pierwszą
propozycję. Zaprezentowany materiał stanowi zał. Nr 11 – 13 do protokołu.

 Radny  Leszek  Szczasny  zapytał  czy  sprawa  ilości  mandatów  została  już  definitywnie
określona.

 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak przekazał, że podstawą dla ustalenia liczby mandatów są
dane  z  31  grudnia  2017  r.  Liczba  mieszkańców Raciborza  według  stanu  na  31.12.2017  r.
wyniosła 50 608 co wskazuje, że utrzymana zostanie liczba 23 mandatów. 

Ad 5. Bieżące utrzymanie czystości i porządku w mieście oraz utrzymanie i konserwacja
          terenów zieleni miejskiej.

 Pan Maciej Piątek  - Inspektor ds zarządzania zielenią miejską w Wydziale Komunalnym 
Urzędu Miasta Racibórz przedstawił radnym temat konserwacji i pielęgnacji zieleni w mieście. 
Wskazał, że w mieście jest utrzymywanych: 3 parki miejskie w tym Park Zamkowy, Park im. 
Miasta Roth, Park im. Kpt. Franciszka Stala, 85 skwerów i zieleńców miejskich. 
Powierzchnia jaką zajmują to ponad 41 ha. Dalej wskazał, że na tych terenach poza 
roślinnością w postaci drzew, krzewów, bylin, roślin cebulowych i kłączowych, roślin 
kwietnikowych jednorocznych oraz trawników i łąk zlokalizowane są: staw krajobrazowy,   
estrada (muszla) koncertowa, 9 ogólnodostępnych placów zabaw, 5 siłowni plenerowych, street
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workout (obiekt do ćwiczeń kalenistycznych), 4 fontanny,  1 zdrój uliczny. Dalej przedstawił 
ilość kwietników z roślinnością jednoroczną oraz wieloletnią na terenach parków, skwerów i 
zieleńców oraz prace pielęgnacyjne w koronach drzew jak również i prace związane z 
usuwaniem drzew i późniejszymi nasadzeniami. Następnie omówił zakresy usług, dostaw i 
robót wynikające z bieżącego zapotrzebowania występującego w miejskiej zieleni. Dalej 
przedstawił przykłady inwestycji zrealizowanych w terenach miejskiej zieleni w latach 2010-
2017. Skan  prezentacji na temat Utrzymania i konserwacji terenów zieleni miejskiej stanowi 
zał. Nr 14 do protokołu. 

 Radny Marek Rapnicki zapytał o powód wycięcia drzewa na rogu ul. Mariańskiej – Ocickiej. 
 Pan Maciej Piątek przekazał, że drzewo to leżało w pasie drogi powiatowej. Niemniej pamięta, 

że drzewa te były objęte postępowaniem już 20 lat temu. Wówczas wzmocnione je obejmami 
aby się nie rozczepiały. Wydaje się więc że obecnie uczyniono to ze względów bezpieczeństwa.

 Radny Marek Rapnicki podziękował za realizacje jego interpelacji dotyczącej zabezpieczenia 
nowo posadzonych drzew na drodze na Stankowiec. 

 Radny Leszek Szczasny poprosił o podanie jaki procent wydawanych decyzji o wycinkę jest 
negatywnych. Dalej zapytał o trwałość nasadzeń na skwerze przy ul. Warszawskiej i dlaczego 
tam te drzewa się nie przyjęły. Odnosząc się następnie do tematu alei leszczyny tureckiej przy 
ul. Słowackiego zapytał czy w jakimś okresie nie zostały tak poczynione błędy. Na koniec 
zapytał jak odbywa wpisywanie drzew na listę pomników przyrody.   

 Pan Maciej Piątek wyjaśnił, że decyzje o wycince wydaje Wydział Ochrony Środowiska i 
Rolnictwa, a nie Wydział Komunalny. Wskazał tylko, że w zakresie wniosków Wydziału 
Komunalnego żaden nie został rozpatrzony odmownie.  W kwestii nasadzeń na skwerze przy 
ul. Warszawskiej przekazał, że  wszystkie tam nasadzone drzewa zostały wymienione przez 
wykonawcę w ramach gwarancji. Trudno jednak powiedzieć czy nasadzenia zostały zaniedbane
przez wykonawcę po ich nasadzeniu, czy sam materiał był gorszej jakości. W zakresie alei 
leszczyny tureckiej przekazał, że nasza aleja znajduje się w pasie zieleni pomiędzy drogą a 
chodnikiem. Kluczowym w tym zakresie jest odpowiednie napowietrzanie korzeni. Niemniej 
na całej długości alei podjęto działania aby utrzymać stan ilościowy drzew, tj. ok. 200 drzew. 
Zdarza się że nie wszystkie nasadzenia da się utrzymać. Dalej wyjaśnił, że w latach 90 był tam 
wykonany system napowietrzania, jednakże wykonany został z rur pcv, które uległy już 
zamuleniu i obecnie nie spełniają swojej roli. Dodał, że ponowne zamontowanie tego systemu 
według wielu znawców tematu mógłby jedynie zaszkodzić tym drzewom. Sama aleja nie jest 
pomnikiem przyrody, a o uzyskanie takiego wpisu występuje zawsze Wydział Ochrony 
Środowiska, przy czym muszą być osiągnięte wymiary pomnikowe.  

 Radny Franciszek Mandrysz wskazał, ze należy właściwie dobierać gatunki drzew do nasadzeń
i nie opierać się tylko na rodzimych gatunkach. Dodał, że platany są drzewami, które mają duże
przyrosty i samo się leczą gdyż ich kora odpada. Następnie uznał, że w wielu przypadkach do 
zniszczenia i do wycinki drzew dochodzi poprzez wieloletnie zaniedbania w ich pielęgnacji i 
braku ogławiania koron. Wskazał, że można brać przykłady z parków w Opawie i Hradcu w 
Czechach. Dalej wskazał, że w Markowicach przez lata zaniedbań ul. Grobla zarosła byle 
czym., podobnie też od wielu lat dopomina się o odkrzaczenie drugiej części ul. Bolesława 
Łokietka. Wskazał również, że tylko ¼ z nasadzonych drzew jest wstanie się utrzymać, dlatego 
też ważne jest aby zaplanować na nasadzenia odpowiednią ilość środków.

 Pan Maciej Piątek przyznał, że nasadzenia platanami to dobry kierunek, niemniej jak drzewo 
przydrożne niesie za sobą większe koszty ze względu na szybki jego przyrost i co za tym idzie 
częstsze formowanie przez cięcia. Dalej wskazał, że taka aleja jednorzędowa istnieje przy ul. 
Wojska Polskiego, a w Parku im. Franciszka Stala mamy 4 pomniki przyrody będące 
platanami. Nasadzenie platana nastąpiło w Parku im. Miasta Roth oraz na skwerze obok 
Urzędu Miasta. Dodał, że platan stanowi zamiennik dla dębu czy jesionu i w uzgodnieniu z 
Wydziałem Dróg Miejskich będą podejmowane nasadzenia celem ujednolicenia przestrzeni. 

9



Dalej przyznał, że przesadzanie drzew to bardzo kosztowna inwestycja.
 Radny Leon Fiołka  zwrócił uwagę na przeprowadzoną wycinkę dwóch drzew w tzw. lesie 

komunalnym w Brzeziu. Dalej zapytał czy osobom mocno zaangażowanym w sprzątanie liści z
drzew na ul. Strażackiej i ul. Gajowej można byłoby nagrodzić drobnym upominkiem. 
Następnie zapytał o kwestie związane z ubezpieczeniem zieleni. 

 Pan Maciej Piątek przekazał, że wskazany las to nie las miejski. W kwestii sprzątania liści 
przekazał, że niestety sąsiedztwo dużych drzew niesie za sobą takie niedogodności co roku. W 
kwestii zniszczeń spowodowanych przez zieleń przekazał, że ubezpieczyciele traktują zjawiska
pogodowe jako główną przyczynę powstania szkody i w tych przypadkach trudno żądać od 
miasta odszkodowania. 

 Radny Piotr Klima  zwrócił uwagę na potrzebę odnawiania opisów zabytków przyrody oraz 
przygotowania opracowania z dostępnymi stanowiskami takich okazów w mieście. Dalej 
zwrócił uwagę na wycinkę drzew prowadzoną na skwerze obok dworca kolejowego.  Następnie
zapytał o zasady bezpieczeństwa w sytuacjach wichur wskazują na przypadek zamknięcia na 
kilka dni cmentarza Jeruzalem. Dalej zapytał czy powalone pnie mogłyby zostać wykorzystane 
jako materiał dla rzeźbiarzy. 

 Pan Maciej Piątek przekazał, że kwestiami edukacji ekologicznej zajmuje się Wydział Ochrony
Środowiska. W kwestiach zagrożenia przy silnych wichurach przekazał, że przed wystąpieniem
tych zjawisk wejścia do miejsc niebezpiecznych mogłyby zostać odpowiednio oznakowane. W 
kwestii wykorzystania elementów zwalonych drzew przekazał, że w wielu przypadkach są to 
spruchniałe drzewa nie nadające się do dalszej obróbki. Dodatkowo wskazał, że wartość 
pozyskanego drewna obniża koszy ich usuwania. W kwestii wycinki drzew przy dworcu 
kolejowym przekazał, że nie jest to teren miasta i nie ma wiedzy na ten temat. 

 Radny Leszek Szczasny wskazał na przykład z miasta Krasnystaw gdzie zamiast wycinki 
starych pni drzew oddano je artystom i uczyniono interesujący zakątek. 

 Radny Andrzej Rosół zapytał o kwestie drzew zainfekowanych jemiołą.
 Pan Maciej Piątek przekazał, że drzewo z dużą ilością jemioły zostaje mocno osłabione, 

najczęściej występuje to na topolach i lipach. Dodał, że dużo prac w tym zakresie było 
wykonywanych na cmentarzu Jeruzalem. 

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał czy ma sens sadzenie drzew pod liniami napowietrznymi 
oraz przy drogach i chodnikach na wąskich kawałach gruntu.

 Pan Maciej Piątek przekazał, że takie nasadzenia muszą być objęte właściwym doborem 
gatunkowym.  

 Panie Zuzanna Porwoł oraz Magdalena Ulańska inspektorzy Wydziału Komunalnego Urzędu 
Miasta przedstawiły dalszą część prezentacji – zał. Nr 14 - poświęconą koszeniu terenów 
zieleni miejskiej, pasów przydrożnych i terenów nieużytków. 

 Radny Franciszek Mandrysz zwróci uwagę, że przy koszeniu rowów przydrożnych co roku 
powtarza się ta sama sytuacja, że jednego dnia jest to koszone, a dopiero kolejnego dnia 
następuje uprzątnięcie i w przypadku burzy zatykane są przepusty kanalizacji tak, że musi 
później interweniować Straż Pożarna. Poprosił więc o dopilnowanie tego. 

 Radny Piotr Klima zaproponował aby zamiast częstego koszenia wałów wykorzystać owce i 
kozy.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że sam pomysł jest znakomity. Problemem jednak 
będzie późniejsze utrzymanie tych zwierząt.

 Radna Anna Ronin podziękowała za przygotowanie tak szczegółowych prezentacji.
 Radny Leszek Szczasny przypomniał temat łąk kwietnych, tj. terenów pozostawionych bez 

koszenia oraz ograniczania liczby koszeń tam gdzie się da. 
 Pani Zuzanna Porwoł przekazała, że są łąki parkowe w Parku Zamkowych gdzie koszenie jest 

jedynie dwa raku w roku. 
 Następnie Panie Zuzanna Porwoł oraz Magdalena Ulańska przedstawiły prezentację 
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poświęconą bieżącego utrzymanie czystości i porządku na drogach, chodnikach,  parkingach i 
miejscach postojowych, chodnikach, placach i ciągach pieszych w „ścisłym centrum”, pasach 
zieleni przydrożnej, przystankach komunikacyjnych, terenach zieleni miejskiej i terenach 
nieużytków oraz  wybiegu i toalety dla psów. Skan prezentacji stanowi zał. Nr 15 do protokołu.

 Radny Piotr Klima zwrócił uwagę na dość głośne dmuchawy wykorzystywane przy sprzątaniu 
liści oraz zapytał jakie jest lepsze rozwiązanie : aby było więcej koszy czy też lepiej je w ogóle 
zlikwidować.

 Pani Zuzanna Porwoł przekazała, że koszy w mieście jest ponad 400, kosze te jak najbardziej 
są potrzebne, są one na bieżąco opróżniane.    

 Radny Andrzej Rosół ponowił prośbę aby na ul. Kościuszki pomiędzy ul. Eichendorffa,             
a ul. Staszica postawić przynajmniej 1 kosz.

 Pani Zuzanna Porwoł przekazała, że to droga powiatowa i Powiat jest przeciwny temu by kosze
montować. 

 Radny Leszek Szczasny w kwestii oczyszczania ulic ponowił wniosek o używanie w lecie 
polewaczki. 

 Pani Zuzanna Porwoł przekazała, że ulice czyszczone są ze zraszaczami, sprzątanie jest więc na
mokro. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek wyjaśnił, że wcześniej gdy stosowano na 
drogach tylko asfalt polewaczki miały sens bo go schładzały, obecnie gdy stosuje się asfalto - 
beton używanie polewaczek nie ma sensu.   

 Radny Krzysztof Myśliwy wskazał na ul. Wileńską i na wielką ilość wron na drzewach przez 
co nie sposób przejść tamtym chodnikiem ani przejechać ścieżką nie zostając zbrudzony. 
Dodał, że niewykluczone, że powodem tego jest też nieocieplony dach szkoły powodujący, że 
ciepło przenika do koron drzew.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że problem ten powtarza się co roku ze względu na 
rozłożyste korony drzew. 

 Radny Marek Rapnicki wskazał na potrzebę ogłoszenia przerwy w obradach.
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że dobrze byłoby przeprowadzić jeszcze kilka punktów

programu przed przerwą. 

Ad 6. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Leon Fiołka poprosił o wyjaśnienie powodów zmniejszenia dochodów gdy chodzi          
o podatki oraz powodów zmian gdy chodzi o środki na Regionalną Drogę Racibórz – Pszczyna.

 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak przekazała, że zmiany w dochodach wynikają ze 
zmiany zasad zaliczania środków trwałych w koszty oraz z analizy wykonania dochodów        
w podatku dochodowym od osób prawnych za rok 2017. W zakresie RDRP przekazała, że 
ogólne kwoty dotyczące nakładów na zadanie nie zmieniają się, a jedynie zostają przesunięte    
w czasie.    

 Radny Leon Fiołka zapytał czy za tym idzie np. zatwierdzenie dokumentacji.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że zbliża się już finalizacja i miasto przygotowuje 

się do płatności za dokumentację.  
 Radny Marek Rapnicki odnosząc się do głosowania projektu uchwały na Komisji RGBiF, gdzie
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5 radnych wstrzymało się, zaapelował o wsparcie RCK środkami przeznaczonymi na trzy tak 
ważne  przedsięwzięcia.    

 Radny Wiesław Szczygielski odnosząc się do wypowiedź radnego Marka Rapnickiego uznał, 
że takie wjeżdżanie radnym na ambicję jest niewłaściwe.  

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że wie co powiedział i pozostaje przy swoim.
 Radna Zuzanna Tomaszewska wskazała, że wątpliwości radnych na komisji budżetu wynikały 

z późnego dostarczenia radnym autopoprawki.   
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 

dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką – zał. Nr 16 - 
17.

Rada przy 21 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 18. 
Uchwała Nr XXXVII/557/2018 stanowi zał. Nr 19 do protokołu.

1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, 14 głosami za, 0 przeciw i 7 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 20. 
Uchwała Nr XXXVII/558/2018 stanowi zał. Nr  21 do protokołu.

Ad 7. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 22. 
Uchwała Nr XXXVII/559/2018 stanowi zał. Nr 23 do protokołu.

Ad 8. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej
           Policji w Raciborzu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 24. 
Uchwała Nr XXXVII/560/2018 stanowi zał. Nr 25 do protokołu.

Ad 9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności nieruchomości
           położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Głubczyckiej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 26. 
Uchwała Nr XXXVII/561/2018 stanowi zał. Nr 27 do protokołu.
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Ad 10. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu
            położonej w Raciborzu przy ul. Hugo Kołłątaja.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 28. 
Uchwała Nr XXXVII/562/2018 stanowi zał. Nr 29 do protokołu.

Ad 11. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste działek
            budowlanych, położonych w Raciborzu przy ulicy Tęczowej.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał jak to oddanie w wieczyste użytkowanie będzie wyglądało
formalnie. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że będzie się to odbywało zgodnie z 
ustawą, a więc dokładnie tak jak na ul. Chorwackiej. Osoba, która wylicytuje w pierwszym 
roku będzie płacić 15 % wartości i w kolejnych pozostałe części. Wartość wyceniona jest na 
kwotę 100.000 zł, a ile zostanie wylicytowane nie wiadomo. 

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał dlaczego nie sprzedano tych działek na własność.
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że wcześniej była uchwała o sprzedaży 

tych działek, jednakże nikt się do przetargu nie zgłosił. 
 Radny Franciszek Mandrysz zapytał czy została tam wyznaczona droga dojazdu.
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że drogi jeszcze nie ma, bo trudno 

budować drogę do 5 domów, których jeszcze nie ma. Dodała, że sama działka jest sprzedawana
z 1/5 udziału w drodze dojazdowej. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, 16 głosami za, 0 przeciw i 4 wstrzymującymi się (1 radny
nie zagłosował) przyjęła powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr
30. Uchwała Nr XXXVII/563/2018 stanowi zał. Nr 31 do protokołu.

Ad 12. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
umowy dzierżawy nieruchomości położonych w Raciborzu w obrębach:

Starawieś i Ocice Górne.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 32. 
Uchwała Nr XXXVII/564/2018 stanowi zał. Nr 33 do protokołu.
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Ad 13. Uchwała w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt 
            w ośrodkach wsparcia.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawki.

Rada  przy  21  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła  powyższą  uchwałę  wraz  z
autopoprawką. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 34. 
Uchwała Nr XXXVII/565/2018 stanowi zał. Nr 35 do protokołu.

Ad 14. Uchwała w sprawie realizacji projektu „Společná CZ-PL organizace kulturních 
aktivit dvou největších měst Euroregionu Silesia/Wspólna organizacja CZ-PL 
działalności kulturalnej dwóch największych miast Euroregionu Silesia” w ramach
programu INTERREG V-A REPUBLIKA CZESKA – POLSKA.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 36. 
Uchwała Nr XXXVII/566/2018 stanowi zał. Nr 37 do protokołu.

Ad 15. Uchwała w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych oraz warunków 
i zasad korzystania z przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 
zarządzającym jest Miasto Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 21 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 38. 
Uchwała Nr XXXVII/567/2018 stanowi zał. Nr 39 do protokołu.

Ad 16. Uchwała w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji sieci 
            i urządzeń wodociągowych i kanalizacyjnych na lata 2019-2021na terenie Miasta
            Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawki.

Rada  przy  21  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła  powyższą  uchwałę  wraz  z
autopoprawką. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 40.  
Uchwała Nr XXXVII/568/2018 stanowi zał. Nr 41 do protokołu.

Ad 17. Uchwała Nr XXXVII/569/2018 w sprawie przyjęcia planu dofinansowania form
            doskonalenia zawodowego nauczycieli, ustalenia maksymalnej kwoty

dofinansowania opłat za kształcenie pobieranych przez szkoły wyższe lub zakłady
kształcenia nauczycieli oraz specjalności i form, na które dofinansowanie jest
przyznawane dla nauczycieli zatrudnionych w placówkach oświatowych, dla
których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz na 2018 rok.

14



 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawki.

Rada  przy  21  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła  powyższą  uchwałę  wraz  z
autopoprawką. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 42. 
Uchwała Nr XXXVII/569/2018 stanowi zał. Nr 43 do protokołu.

Ad 18. Interpelacje, zapytania i wnioski.

 Prezydent Miasta Mirosław Len zaapelował do radnych aby w dniu dzisiejszym interpelacje 
złożyli na piśmie.

 Radna Zuzanna Tomaszewska złożyła wniosek formalny aby na dzisiejszej sesji przegłosować 
wniosek w sprawie zmianach w regulaminie Programie Ograniczenia Niskiej Emisji o 
następującej treści: Rada Miasta Racibórz zobowiązuje Prezydenta Miasta Racibórz do jak 
najszybszego podjęcia działań  aby wzorem innych miasta: Krakowa, Wrocławia oraz 
uzdrowisk dolnośląskich  wprowadzić na terenie całego miasta Raciborza strefę wolną od opału
stałego w kotłach centralnego ogrzewania w budynkach jednorodzinnych  oraz 
wielorodzinnych, a także w pozostałych budynkach i obiektach z okresem przejściowym 
dostosowawczym 8 lat. Wyjątkiem od zakazu spalania paliw stałych będą  te obiekty 
mieszkalne i inne, które nie są w zasięgu sieci gazowej i cieplnej. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk zwrócił uwagę, że ma to formę uchwały więc trzeba by 
wprowadzić ten punkt do prządku obrad. Dalej zwrócił uwagę, że na poprzedniej sesji 
zadeklarowano już utworzenie specjalnego zespołu w tej sprawie. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że trzeba doprecyzować czy jest to wniosek w 
zakresie zmiany porządku obrad. Dodał, że statut określa czego może dotyczyć wniosek 
formalny.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że może nazywać się to po prostu wniosek o 
głosowanie.

 Przew. RM Henryk Mainusz wskazał, że wnioski w tym punkcie składa się do Prezydenta i nie 
podlegają one głosowaniu tak jak interpelacje czy zapytania.

 Radna Zuzanna Tomaszewska wskazała, że jej wniosek chciałaby by został przegłosowany 
przez Radę aby go wzmocnić. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że formalnie będzie to przegłosowanie jakiegoś 
apelu co powinno jednak znaleźć się najpierw w porządku obrad. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska zwróciła uwagę, że w przypadku PRD podobny wniosek został 
przegłosowany.

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że najpierw musi to zostać objęte porządkiem 
obrad.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że nie chciała składać tego wniosku wówczas gdy 
był procedowany ten punkt obrad z uwagi na obecność na sesji naszych gości. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że wniosek ten musi zostać doprecyzowany bo w 
tym momencie rada może tylko głosować wniosek formalny o zmianę porządku obrad.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że zgłasza formalny wniosek aby do porządku obrad 
dodać punkt poświęcony przegłosowaniu wcześniej przedstawionego wniosku.

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek formalny radnej Zuzanny 
Tomaszewskiej o zmianę porządku obrad poprzez wprowadzenie do porządku punktu 18 - 
wniosku o zobowiązanie Prezydenta Miasta Raciborza do wprowadzenia strefy bez węgla.

Rada przy 21 głosujących radnych, 11 głosami za, 10 przeciw, 0 wstrzymujących się (2 
radnych nieobecnych) odrzuciła powyższą wniosek. (wniosek nie uzyskał bezwzględnej 
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większości ustawowego składu rady). Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 47. 
            
 Radny Marek Rapnicki odnosząc się do tego co odbyło się przed chwilą uznał, że był to 

incydent, który odrzucił temat będący najważniejszym tematem tej kadencji. Wskazał, że 
wniosek ten nie mówi całej prawdy bo nie pokazuje całej dyskusji, która odbyła się na 
poprzednie sesji , na komisjach i na początku dzisiejszej sesji.  Dalej wskazał, że wniosek ten 
omija również zespół, na którego powołanie zdecydowano się miesiąc temu. Uznał więc, że 
zadaniem tego zespołu będzie przygotowanie projektu uchwały odzwierciedlającego stan 
rzeczy.

 Radna Zuzanna Tomaszewska wyjaśniła, że ten wniosek miał zostać złożony miesiąc temu, 
jednakże  po dyskusji skierowanej nie na te tory, nie został złożony. We wniosku chodzi o to 
aby dać mieszkańcom odpowiedni sygnał.     

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że miesiąc temu radni proponowali zmiany w 
programie PONE dotyczący zaprzestania dofinansowania pieców węglowych.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że taki wniosek radni też przygotowują i wprowadzą
go w przyszłym miesiącu.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że dzisiejszy wniosek jest dalej idący i nie można 
mówić, że jest to to samo. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że na poprzedniej sesji były przedstawiane oba 
wnioski. 

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że te głosowanie miało być przeprowadzone w celu 
pokazania mieszkańcom jasnego stanowiska, że nie tylko o tym się myśli ale zobowiązuje się 
Prezydenta Miasta do przygotowania takich przepisów. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że wniosek ten zostanie przesłany radnym tak aby 
przyjąć go na następnej sesji.     

 Radny Franciszek Mandrysz przedstawił i przedłożył następujące interpelacje - zał. Nr 48:
1) pisemnie w sprawie budowy i remontów dróg w dzielnicy Markowice,
2) pisemnie w sprawie informacji odnośnie planowanego remontu – termomodernizacji sali 

gimnastycznej w ZSP Nr 1 w Markowicach,
3) ustnie ponowił interpelację w sprawie powołania zespołu reprezentującego Ziemię 

Raciborską do podjęcia działań mających na celu wpisanie na Prezydencką Listę Pomników
oraz listę Światowego dziedzictwa UNESCO wybranych obiektów zlokalizowanych na 
terenie miasta i powiatu. Dodatkowo zaproponował zaproszenie do Raciborza 
przedstawicieli Parku Krajobrazowego „Cysterskie Kompozycje Krajobrazowe Rud 
Wielkich” oraz Nadleśnictwa Rud Raciborskich. 

 Radny Jan Wiecha poprosił aby Prezydent Miasta nie rezygnował z powołania zespołu do 
spraw zmiany PONE i aby ten zespół w miarę szybko zadziałał. Zaapelował jednak do radnych 
aby nie działać w tym temacie z zaskoczenia ale przygotować projekt uchwały, który zostanie 
przyjęty jednogłośnie.  

 Radny Marcin Fica przedłożył następujące zapytania i interpelacje  –  zał. Nr 49:
1) w nawiązaniu do interpelacji z dnia 22 lutego 2018 r. zwrócił się o wyznaczenie strefy 

czasowego parkowania jednak na całej ulicy Londzina od skrzyżowania z ul. Reymonta do 
Placu Wolności, 

2) w sprawie wymiany znaku poziomego na poziomy P12 – stop zlokalizowanego na ul. 
Karola Miarki przy skrzyżowaniu z ul. Wojska Polskiego,

3) w sprawie wydłużenia ścieżki rowerowej na ul. Zamkowej od bramu OSiR-u  do ulicy 
Brzozowej.

 Radny Janusz Loch przedłożył interpelacje dotyczącą zorganizowania na terenie miasta 
wybiegów dla psów, najlepiej w każdej dzielnicy – zał. Nr 50.

 Radny Andrzej Rosół przedłożył interpelację w sprawie zakupu fortepianu – zał. Nr 51.
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 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił odpowiedzi na następujące interpelacje radnych:
 Odnośnie interpelacji radnego Franciszka Mandrysza przekazał, że temat  powołania 

zespołu reprezentującego Ziemię Raciborską do podjęcia działań mających na celu 
wpisanie na Prezydencką Listę Pomników oraz listę Światowego dziedzictwa UNESCO 
wybranych obiektów zlokalizowanych na terenie miasta i powiatu przedstawił na forum 
konwentu wójtów. burmistrzów i prezydentów Powiatu Raciborskiego, który spotkał się z 
dość dużym zainteresowaniem. Dodał, że w dalszej kolejności interpelacja radnego już w 
formie pisemnej zostanie przesłana Staroście, który zająłby się koordynacją tego zadania. 
Dodał, że sprawa zaproszenia przedstawicieli parku krajobrazowego też jest aktualna.   

 Odnośnie interpelacji radnego Jana Wiechy przekazał, że też jest zdania, że zespół ds 
zmian w PONE powinien jak najszybciej zacząć pracować. Dalej wskazał, że tego typu 
wnioski stawiane radzie z zaskoczenia nie przynoszą efektu, warto je poprzedzić dyskusją 
w zespole aby wypracować konkretne już postulaty. Wskazał, że pierwszym krokiem może
być zaprzestanie dotowania pieców na ekogroszek, a dopiero później sprawa strefy. Dzisiaj
rada nie była jednak przygotowana na przyjmowanie tego typu wniosków. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że wnioski takie zostaną przesłane radnym.  

Ad 19. Zakończenie sesji.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zakończył sesję Rady 
Miasta Racibórz, godz. 20:26.

Protokołował:
Leszek Jureczko                                               Przewodniczący Rady

                                                  Henryk Mainusz
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